
rFIXG 

VHI. évfo|yain 4. szám 

YETEMi 
A S Z E G E D I F E L S Ő O K T A T Á S I N F O R M Á C I Ó S H Á T T É R M A G A Z I N J A 

A hallgatók sportolási igényei a kötelező 
testnevelés órákon kívül is komolyak" -
b e s z é l g e t é s S z a b ó J ó z s e f f e l 

Egyetemünk egészségéért felel, hi-
szen 1993-tól a József Attila Tudo-
mányegyetem Testnevelés Tan-
s z é k é n e k a v e z e t ő j e v o l t , a z 
integráció után, 2001-ben pedig a 
Hat tyas sori Egyetemi Sportköz-
pont vezetője lett. Már gyermekko-
rában is a sportban képzelte el ma-
gát elsősorban oktatóként, ezért a 
Juhász Gyula Tanárképző Főiskola 
elvégzése mellett aktívan atletizált 
és kézilabdázott is. A végzés után, 
egy kis középiskolai kité-
rőt követően, visszatért a 
Testnevelési Tanszékre , 
ahol 1993-ig dolgozott, fő-
leg a kézilabda oktatásá-
nak területén. Szakértel-
m é t e l i s m e r v e k é t 
Universiadén is megbíz-
ták a magyar női egyete-
mi kéz i l abdavá loga to t t 
vezetésével. 

- Gyermekévei is a sport je-
gyében teltek!' 

- Orosházi gyerek vagyok, 
és itjú koromban arrafelé is 
léteztek még grundok, ját-
szóterek, ahol eltölthettük 
a szabadidőnket. Az iskolá-
ban csak délig tartott a ta-
nítás, ezért utána egyből 
rohantunk az utcára és rúg-
tuk a bőrt, fogócskáztunk, 
vagy éppen fára másztunk. 
Ez szerintem nem újdon-
ság, mert vidéken egy kis-
városban akkor csak így 
teltek egy gyerkőc napjai. 
Nagy volt a mozgásigé-

nyünk, és ezt a szabadban kiélhettük. 
Az általános iskolában ugyan atletizál-
tam és kézilabdáztam, de komolyab-
ban csak akkor kezdtem el sportolni, 
amikor felvettek a Táncsics Mihály 
Gimnáziumba, ahol tradicionálisan jó 
sportélet volt. Ott egyébként Gyetvai 
György tanított, aki később itt a főis-
kolán a főnököm és kollégám lett. Ró-
la feltétlenül meg kell említenem, 
hogy nagy lendülettel szállt be az is-
kolai sportéletbe, folytatta az elődei 

által megkezdett munkát (Glózik Pál, 
Szabó László), ezért komoly szerepe 
volt abban, hogy onnantól kezdve szin-
te minden szabadidőmet a tornaterem-
ben és a pályán töltöttem. Sokszor elbúj-
tattak bennünket az osztályfőnök elől az 
ugrószekrényben, nehogy elzavarjon 
bennünket készülni az érettségire. 

- Sportoló akart lenni, vagy inkább test-
nevelő tanár? 

- Nem szerettem nagyon 
szenvedni az edzéseken. 
Persze jó érzés volt a do-
bogón ál lni , de azér t 
nem mindenáron. A víz-
választó kérdést a főisko-
lai diplomám megszerzé-
se után hozta el az élet. 
Ekkor kellett döntenem: 
testnevelő leszek, vagy 
kézilabdázni fogok. Azt 
feleltem Kovács Iván ta-
nár úrnak, az akkori NB 
l -es Volán edző jének , 
hogy csak akkor megyek 
kézilabdázni, ha nem ka-
pok tanári állást. Mivel 
felvettek a Madách Utcai 
Altalános Iskolába, peda-
gógus lettem. Szerencsé-
re az ottani igazgató sze-
r e t t e a s p o r t o t , így 
utólag azt mondhatom, 
jó h e l y r e k e r ü l t e m . 
Egyébként a tanításban 
nagyobb fantáziát lát-
tam, mint a sportolás-
ban, ezért is j e l en t e t t 
külön örömöt számomra 
a munkalehetőség. 
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- Hogyan keríilt Orosházáról Szegedre? 

- Ennek családi okai voltak. Édes-
apám itt kapott állást, utána ideköltö-
zött a család is. Bár a jelentkezésemet 
a TF-re adtam be, végül a családdal 
közösen úgy döntöttünk, inkább a Ju-
hász Gyulára jövök továbbtanulni. 
Ezt a döntésemet nem bántam meg a 
későbbiek során sem, mert a testne-
velői karrierem szempontjából nagy-
szerű képzést kaptam itt a főiskolán. 
Persze ifjú tanárként én is ugyanúgy 
szenvedtem, mint a tanítványaim. 
Huszonévesen is részt vettem az órák 
menetében, amelyekből volt bőven 
egy héten, délután sportfoglalkozáso-
kat tartottunk, a hétvégéken pedig 
versenyekre vittük a gyerekeket. 
Ez azt eredményezte, hogy fizikailag 
sokszor többet kellett teljesítenem, 
mint anno sportolóként. Ezentúl 
másból kellett kihoznom a maximu-
mot, de nekem sem volt szabad elfá-
radnom. Aztán a következő állomást 
újra a Juhász Gyula Tanárképző Főis-
kola jelentette. Az általános iskolai 
„időszakom" alatt is tartottam a kap-
csolatot a főiskolával, és amikor 1976-
ban megüresedett egy állás a kézilab-
da terüle tén, megpályáztam, és 
felvettek tanársegédnek a Testneve-
lési Tanszékre. 

- Az Ön élete több szálon kötődött az Ady 
térhez... 

- Különleges emlékek fűznek ehhez 
a helyhez, hiszen annak idején még 
ott felvételiztem atlétikából, és a vizs-
gám remekül sikerült, hiszen magas-
ugrásban egyéni csúcsot ugrottam 
száznyolcvanhat centivel, és akkori-
ban ezzel az eredménnyel a legjobb-
nak bizonyultam Szegeden. Aztán 
'93-ban átkerültem az egyetemre, és 
ekkor különleges feladatot kaptam, 
ugyanis én feleltem a létesítmény 
működtetéséért és fejlesztéséért. Saj-
nos ez egy rendkívül értékes terület 
volt, sokat kellett volna befektetni, 
hogy fejlődjön, erre pedig nem igazán 
volt pénze senkinek. A lakosság és az 
egyetemisták is nagyon szerették, de 
az utóbbi időkben már borzasztó álla-
potok uralkodtak az Ady téren, ezért 
két lehetőség adódott: egy több száz-
milliós befektetéssel megújítani az 
objektumot, vagy - ami végül megva-
lósult - egy új helyszínnel kiváltani a 

régit. A döntés után az egyik szemem 
sírt, mert elvesztettük az Ady teret, a 
másik viszont nevetett, mert ha nem 
valósul meg a TIK építése, akkor az 
egyetem sem kapott volna egy jobb 
minőségű és kulturáltabb sportlétesít-
ményt. 

- Hogyan lett az Egyetemi Sportközpont 
vezetője? 

-Kiírtak egy pályázatot 1993-ban a 
JATE Testnevelés Tanszékének ve-
zetői pozíciójára, és az akkori rektor, 
Csirik János felkért, hogy pályázzak 
az állásra. így kerültem az Ady térre. 
Az integrációs folyamat pedig hosszú 
évekkel ezelőtt elkezdődött az egye-
temen, és gyakorlatilag már a '95-96-
os tanévben közös programokon dol-
goztunk a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskolával, és a többi karral is 
(SZÉF, SZOTE). Amikor 2000-ben 
megvalósult az egyetemi-főiskolai in-
tegráció, az egyetem vezetése a pár-
huzamosságot megszüntető lépéseket 
tett, és közös nyelvoktatást, valamint 
testnevelési központot alakított ki. 
Ekkor jött létre a sportközpont a 
Hattyas soron, amelynek szintén pá-
lyázat útján lettem a vezetője. 

- Milyen változást hozott az egyetem és az 
Ön életében ez a költözés? 

- Az új feltételekkel a hallgatók igé-
nyeit jobban ki tudjuk elégíteni, és ez 
bizonyos mértékig őket is motiválja a 
sportolás és a mozgás irányába. Ha 
több lenne a fedett létesítmény, akkor 
nyilván még többen jönnének mozog-
ni. Az lenne nagy húzóerő, ha saját 
uszodával is rendelkezne az egyetem. 
Az én életem annyiban változott meg, 
hogy a „jugyus" időszakomban még 
edzősködtem a megyei NB l-es kézi-
labdacsapatoknál, és a főiskolának is 
éveken keresztül volt egy nagyon jó 
másodosztályú női kézilabdacsapata, 
amellyel foglalkoztam. 

Nyertünk Magyar Egyetemi -
Főiskolai Bajnoki címet is. Két Világ-
bajnokságon, 1994-ben és '96-ban én 
töltöttem be a magyar egyetemi-főis-
kolai női kézilabdaválogatott edzői 
posztját, és egy negyedik, valamint 
egy hetedik helyet szereztünk. Ekkor 
együtt dolgozhattam többek között 
Deli Ritával, Sugár Tímeával, Né-
meth Helgával és Balogh Beával, akik 

a későbbiek során szép karriert futot-
tak be. Sajnos '93-tól, amikor átkerül-
tem az egyetemre, már le kellett mon-
danom a rendszeres edzésekről és a 
hétvégi meccsekről, mert egyszerűen 
nem fért bele a programomba. 

-Hogy látja: mennyire tudta befolyásolni, 
meghatározni az egyetem sportéletét? 

- Mi azért vagyunk a kollégákkal, 
hogy a hallgatók igényeinek megpró-
báljunk maximálisan megfelelni, illet-
ve próbáljunk meg olyan dolgokat is 
nyújtani, amelyek lehet, hogy eszük-
be sem jutnának. Például szeptem-
bertől megteremtettük a golfozás fel-
tételeit, és azon is dolgozunk, hogy a 
falmászást is egy-két éven belül ok-
tatni lehessen nálunk. Az utcaspor-
toknak is lehetőséget kívánunk adni, 
ezért engedtünk be az udvarra most 
triál-kerékpárosokat. Természetesen a 
kari rendezvényeket, bajnokságokat, 
utcai futóversenyeket is támogatjuk. 
Próbálunk partnerek lenni a diákok-
kal, de elégedettek nem lehetünk, 
mert az intézményi és az anyagi felté-
telek is jóval elmaradnak a nyugati fel-
sőoktatási intézmények lehetőségei-
től. A hallgatók sportolási igényei a 
kötelező testnevelésórákon kívül is 
komolyak, ezt alátámasztja, hogy a 
tornatermeink hétfőtől péntekig az 
órák után késő estig tele vannak. Per-
sze szerepet játszik ebben az is, hogy 
beengedtük a divatsportokat az egye-
tem falai közé, például a capoeirát, a 
hip-hop táncot és még számos nem 
klasszikus értelemben vett sportágat. 

- A szabadidejét is sportolással tölti? 

- A következő időszakban szeretnék 
többet horgászni, mert erre most túl 
kevés időm jut. A másik dolog, amire 
mindenképpen több időt fogok fordí-
tani, a középiskolai tanulmányaim-
mal van kapcsolatban, ugyanis négy 
plusz két osztályos gimnáziumba jár-
tam, és bútorasztalos végzettségem is 
van. Ezt akarom kamatoztatni, és ré-
gi bútorok felújításával szeretnék 
foglalkozni. Az utóbbi években 
egyébként hetente egyszer-kétszer 
teniszezem, illetve szoktam néha ko-
cogni, s konditeremben is megfordu-
lok néha. Biciklizni is jó volna már 
újra, úgyhogy elő kellene vennem a 
kerékpáromat is... 


